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Rektori köszöntő

„Gyümölcseikről ismeritek fel őket. Szednek-e tövisek közül szőlőt vagy bogáncsról 
fügét? Így minden jó fa jó gyümölcsöt terem, a rossz fa pedig rossz gyümölcsöt.” 

Mt 7,16–17

Amikor most végigtekintünk a Jezsuita Roma Kollégium és Szakkollégium 2021/2022. 
tanévének történésein, nagy hála van a szívünkben, hisz bőséges termést takarít-
hattunk be, számtalan jó gyümölcsöt „termett” kollégiumunk. Gyümölcseink között 
elsőként gondolunk azokra a diákjainkra, akik e tanév végén diplomával, doktori vég-
zettséggel zárták tanulmányaikat, búcsúztak el kollégiumunktól. Jó néhány diákunk 
sikeres nyelvvizsgájának is örülhettünk! Értékes gyümölcsnek tekintjük közösségünk 
formálódását, eggyé kovácsolódását, ami sok közös munkában (közösségi terem fel-
újítása, kerti grillsarok kialakítása, közös karácsonyozás, kölcsönös ajándékozás), 
izgalmas „csütesteinken”, hátrányos helyzetű cigány gyermekek (Arló) meglátogatá-
sán, vagy éppen kollégiumunkba fogadásuk (csörögi tanodások) által valósult meg. 
Meghatározó közös élményünk volt február 24. – épp egy csütörtök esti alkalmunk 
napja –, amikor a reggeli hírek arról szóltak, hogy Oroszország megtámadta Ukrajnát. 
Döbbenet és félelem töltötte el sok diákunkat – félretéve ezért tervezett esti prog-
ramunkat, beszélgettünk a háborúról, a félelmekről, a bizonytalanságról, s közösen 
imádkoztunk a békéért. Mindannyiunk számára jelentős este volt. Közösségünk erejét 
bizonyítja, hogy már márciusban befogadtunk két ukrajnai menekültet, kik nigériai 
orvostanhallgatók voltak. Joshua és Horeb azóta is közünk és velünk él, néhány prog-
ramunkban velünk tartanak, s közös csütesti vacsoráinkból mindig visz valamelyik 
diákunk nekik is.  

E tanév egyik legszebb gyümölcse a JRSZ 10+1 jubileumi rendezvényünk volt, ami-
nek sikeréhez minden diákunk és munkatársunk erejét, idejét odaszánta, így nem 
véletlen, hogy színvonalas, méltó eseményen ünnepelhettük meg intézményünk fenn-
állásának tizenegyedik évfordulóját.

Jelentős gyümölcsök teremtek lelki téren is kollégiumunkban; a lelkigyakorlat, 
a lelki estéink, Bibliaköreink, a közös adventi gyertyagyújtás, a kispesti Nagyboldog-
asszony templomban adventben és nagyböjtben egy-egy alkalommal közös részvétel és 
éneklés szentmisén, a zenés házszentelés, a közös Te Deum és Veni Sancte, mind lehe-
tőséget adtak diákjainknak az Istenhez fordulásra, hitben elmélyülésre. Kimagasló lelki 
élmény volt e tanévben néhány diákunk számára az Assisi-Velence-Róma zarándoklat, 
s találkozás Ferenc pápával! A Nemzetközi Eucharisztikus Kongresszus Margitszigeti 
rendezvényén is képviseltük szakkollégiumunkat.

A kollégiumunk életét alapjaiban meghatározó „csütesteink” e tanévben is igen 
színvonalasak voltak, számunkra fontos személyek – politikusok, szakpolitikusok, 

cigány/roma értelmiségiek, neves protokollszakértő – fogadták el meghívásunkat, 
akiktől sokat tanulhattak diákjaink, választ kaphattak kérdéseikre. Megtisztelő volt, 
hogy eljöttek hozzánk, megosztották velünk élményeiket, gondolataikat.

Igyekeztünk e tanévben minél több gyümölcsöző kapcsolatot kialakítani más szak-
kollégiumokkal, ennek érdekében hívtuk meg a Budapesti Református Cigány Szakkol-
légium diákságát és vezetőségét is, s töltöttünk velük egy nagyszerű estét. A szegedi 
KRSZH konferenciára is elutaztunk néhányan, s nagy örömmel voltunk együtt a többi 
szakkollégium vezetőivel, munkatársaival, diákjaival. Az ELTE MÁK szakkollégiumát az 
általunk meghirdetett Focikupára hívtuk meg, s a jól sikerült együttlét óta továbbra is 
tartjuk a kapcsolatot velük.

Igen jelentős – „nagy gyümölcs” – e tanévben intézményünk minősítése: újabb öt 
évre megkaptuk a szakkollégiumi minősítést! E mögött igen nagy és sok munka van  
– ami rajtunk, a vezetőségen és a munkatársakon túl a diákság érdeme is.

Örömmel említem meg zenei gyümölcsünket is; e tanévben – egy sikeres zenei pá-
lyázatunknak köszönhetően – megalakult a JRSZ Budapest Band. Reméljük, hogy szak-
kollégiumi zenekarunk – ami már a jubileumi rendezvényünkön fellépett, s a miséken 
is szolgált – a jövőben tovább gyarapodik!

Hálásak vagyunk azért, mert gazdag, gyümölcsöző kapcsolatot sikerült kialakítani 
a TIGRA Kft. vezetőjével, akitől hallgatóink szociális ösztöndíjára kaptunk jelentős fel-
ajánlást, s a tőle kapott adományból sikerült kerékpárokat is venni diákjainknak.  

E tanévben folytatódott a vezetőség és a Diákbizottság közötti kiváló együtt-
működés, s ez kollégiumunk jó légkörében és a diákság aktivitásában egyaránt meg-
mutatkozott.

A 2021/2022. tanév szakkollégiumunk számára sok örömöt, haladást, testi, lelki, 
szellemi gyarapodást hozott. Évkönyvünk lapjain ezeket a gyümölcsöket osztjuk meg 
olvasóinkkal, fogadják szeretettel!

Deo gratias!

Budapest, 2022. Karácsony hava           Szabóné dr. Kármán Judit
rektor
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Diákbizottsági elnöki beszámoló

Az elmúlt évben ismételten engem választottak a Jezsuita Roma Szakkollégium szak-
kollégistái diákbizottsági elnöküknek. Legfontosabb misszióm az volt, hogy a jövőben 
is fent tudjam tartani azt a fajta közösségi munkát, ami mind a diákok, mind pedig 
a vezetőség által képviselt érdekeket előtérbe tudja helyezni, valamint egyfajta hidat 
képezve, egy biztos kapocsként tud funkcionálni a közösség életében. Diákbizottsági 
társaim ebben hatalmas segítséget jelentettek, mindenki teljes erőbedobással dolgo-
zott. Ezúton is szeretném megköszönni a munkájukat, valamint a vezetőségnek is azt 
a fajta hozzáállást, amit felénk tanúsítottak, és hogy minden ötletünket, kérésünket 
maximális kapacitásuk szerint próbáltak megvalósítani. Ezen kívül hálával tartozom 
a közösségünknek is, ugyanis minden eseményünk gördülékenyen és nagyon magas 
szakmai színvonalon zajlott. Bátran állíthatom, hogy e pillérek nélkül nem lett vol-
na ennyire sikeres tanévünk.
Legfontosabb eseményünk a JRSZ 10+1. éves jubileumi ünnepsége volt. Itt mutat-
kozott meg igazán az elnökségem során gyakran hangoztatott jelmondatom: „egy 
mindenkiért, mindenki egyért”. Az alkalomra több neves egyházi vezetőt, közéleti 
személyt hívtunk meg, akik döntő szerepet játszottak a Szakkollégium létrejöttében, 
valamint mind a 11 szakkollégiumból meghívtunk 3-3 hallgatót, szakkollégiumi veze-
tőikkel együtt. Meghívottaink között voltak még szakkollégiumi tanáraink, valamint 
alumni hallgatóink is. Büszkén jelenthetem ki, hogy egy egész országra kiterjedő, nívós 
műsorokkal egybekötött születésnapi konferenciát hoztunk létre.
Ezen az eseményen minden egyes szakkollégistánk maximálisan végezte feladatát. 
Több hónapnyi előkészületet követelt e rangos esemény kivitelezése. Hálával tar-
tozunk minden egyes előadónak, szereplőnek, segítőnek, akik nélkül ez a konferen-
cia nem jöhetett volna létre.
Úgy gondolom, hogy az ünnepség sikere koronázta meg a mi közösségünk munkáját. 
Számomra a pozitív visszajelzések biztos választ adtak arra, hogy a diákbizottság 
kellő alázattal, szorgalommal és nem utolsó sorban szakmaisággal vezette az elmúlt 
tanévet. 
Természetesen több kisebb eseményt is ki tudnék emelni, aminek nagyon nagy közös-
ségépítő ereje volt, de számunkra ez 10+1. éves konferencia jelentette a csúcspontot.
Még egyszer köszönöm szépen mindenkinek, aki ebben a tanévben ennek a kiváló 
közösségnek a tagja volt! Remélem a jövőben is hasonlóan magas színvonalon tudunk 
dolgozni, teljesíteni!

Sallai Jenő, a Diákbizottság elnöke 
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Csóka Hortenzia
(II. félév)

Magyargéc

Budapesti  
Gazdasági Egyetem

Pénzügy  
és számvitel szak

Balog Norbert
Sóshartyán

Országos Rabbiképző 
– Zsidó Egyetem

Szociális munka szak

Domokos Sára
Karcag

Pázmány Péter  
Katolikus Egyetem

Szociálpedagógia szak

Ásztai Tímea  
(I. félév)

Hort

Pázmány Péter  
Katolikus Egyetem

Anglisztika szak

Báder József 
(II. félév)

Kápolna

Eötvös Lóránd 
Tudományegyetem

Tanító szak

SZAKKOLLÉGISTÁK

Farkas Richárd Márk
(II. félév)

Battonya

Szegedi  
Tudományegyetem

Pénzügy szak
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Jónás Brendon  
Dominik

Oroszlány

Károli Gáspár  
Református Egyetem

Szociológia szak

Jankó Attila Renátó
Szeged

Eötvös Lóránd 
Tudományegyetem

Jogász szak

Horváth Kevin
Onga

Eötvös Lóránd  
Tudományegyetem

Tanító szak

Illés Barbara Petra
(II. félév)

Budapest

Budapesti 
Gazdasági Egyetem

Gazdálkodás 
és menedzsment szak

Jónás Szimonetta 
Klaudia

Kerecsend

Országos Rabbiképző 
– Zsidó Egyetem

Szociális munka szak

Kardos Viktória
Karcag

Eötvös Loránd 
Tudományegyetem

Biológia szak
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Kovács László Zoltán
Salgótarján

Károli Gáspár  
Református Egyetem

Osztatlan tanári szak

Lakatos Krisztián
(I. félév)

Pátka

Országos Rabbiképző 
– Zsidó Egyetem

Szociális munka szak

Lévai Krisztián
Bajna

Milton Friedman  
Egyetem

Politikatudományok szak

Lakatosné Cellár  
Adrienn Vivien
(I. félév)

Sárkeresztúr

Országos Rabbiképző 
– Zsidó Egyetem

Szociális munka szak

Lakatos Ezékiel
Nagyecsed

Eötvös Loránd  
Tudományegyetem

Tanító szak

Oláh Zoltán
Hatvan

Testnevelési  
Egyetem

Testnevelő- 
gyógytestnevelő tanár szak
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Schuszter Jennifer
Gönc

Pázmány Péter  
Katolikus Egyetem

Szociálpedagógia szak

Sárosi Máté
Tomajmonostora

Pázmány Péter  
Katolikus Egyetem

Politikatudományok 
szak

Rafael Péter Vilmos
Szolnok

Károli Gáspár  
Református Egyetem

Emberi erőforrások  
szak

Sallai Jenő
Hévíz

Pécsi  
Tudományegyetem

Zenetanár (hegedűtanár) 
szak

Szabó Diána Réka
Abony

Károli Gáspár  
Református Egyetem

Óvodapedagógus 
szak

Szőcsi Dániel Erik
Fábiánháza

Országos Rabbiképző 
– Zsidó Egyetem

Szociális munka 
szak
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Virág Ádám
Gávavencsellő

Eötvös Lóránd  
Tudományegyetem

Szociológiai tanulmányok 
doktori képzés

Varga Valentina
Magyarcsanád

Pázmány Péter  
Katolikus Egyetem

Jogász szak

Virág Szelina
Bonyhád

Eötvös Lóránd  
Tudományegyetem

Tanító szak

Sztojka Natália
Demecser

Budapesti  
Gazdasági Egyetem

Kereskedelem és  
marketing szak

Turó Zoltán
Cegléd

Károli Gáspár  
Református Egyetem

Szociológia szak

Zombori Patrik
(I. félév)

Hatvan

Óbudai Egyetem

Villamosmérnök szak
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MUNKATÁRSAK

Szabóné  
Dr. Kármán Judit

rektor

Hiba György SJ
szakkollégiumi  
lelkész

D. Nagy Márton
tanulmányi  

vezető

Asztalos Dániel
tanulmányi program szervező-
koordinátor

Preininger Kálmán 
gondnok

Bizilja Lívia
pénzügyi  
asszisztens

Velkeiné Tóth Márta
szakkollégiumi  

titkár

Koszorú Mónika
takarító
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2021/22 őszi félév
Csernok Miklós és Dr. Sümegi Zsuzsa – Pénzügyi tudatosság és jogismeret
Dr. Rövid Márton – Kutatásmódszertan
Dr. Tamási Erzsébet – Tudományos írás
Virág Ádám – Magyarországi roma közösségek társadalmi helyzete
Víziné Kubicsek Beáta – Kommunikáció

2020/21 tavaszi félév
Asztalosné Elekes Szende és Asztalos Dániel – Önismeret
Hiba György SJ – Vallásismeret
Szabóné Dr. Kármán Judit – A magyarországi cigányság története
A Közismereti workshopon belül:

Dr. Vincze Miklós – A földi éghajlat rövid története
Sisakné Dr. Fekete Zsuzsanna – Közgazdasági, pénzügyi ismeretek
Dr. Horváth Balázs – Krónikus betegségek megelőzése
Virág Ádám – „A rendszerezett ember” ismérvei

KURZUSOKTATÓK, 
KURZUSOK

2021/2022 tanév – őszi félév
2021. július 28 – augusztus 7. 
GYÖKEREK TÁBOR (65 FŐ) FOGADÁSA

2021. augusztus 9–10.
KÖZÖSSÉGI TEREM FELÚJÍTÁSA, KIFESTÉSE DIÁKOKKAL 

2021. augusztus 27–29.
TANÉVKEZDŐ TÁBOR: ARLÓ–BÜKKSZENTKERESZT–EDELÉNY
Tanévkezdő táborunk első állomásaként meglátogattuk a Máltai Szeretetszolgálat és 
a jezsuiták közös missziójában működő Arlói Tanodát és Jelenlét Házat. Arlóról bükk-
szentkereszti szálláshelyünkre mentünk. A hétvége folyamán sor került a Szakkollé-
gium célkitűzéseinek, tanulmányi rendszerének és működésmódjának ismertetésére, 
közösségépítő játékokra, és lelki elmélyülésre is. Hazafelé az Edelényi Kastélysziget 
állandó kiállítását tekintettük meg.

HISTORIA DOMUS
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2021. szeptember 3.
VENI SANCTE
A Tanévnyitó Szentmisét szakkollégiumunk – zsúfolásig megtelt – közösségi termében 
tartottuk lelkészünk, Hiba György SJ celebrálásával. A szentmisét közös vacsora kö-
vette. 

2021. szeptember 4.
I. TANULMÁNYI NAP

2021. szeptember 8.
BIBLIAKÖR

2021. szeptember 9.
FÓRUM
A Fórum hagyományosan a Jezsuita Roma Kollégium és Szakkollégium teljes tagsá-
ga előtt nyitott közösségi alkalom, melynek során az intézmény vezetőségi tagjai 
ismertetik az adott félév legfontosabb programjait, tudnivalóit, megválaszolják a hall-
gatók kérdéseit, és beszélgetést kezdeményeznek mindenféle olyan akut problémáról, 
mely a bentlakók teljes közösségét érinti.
A szeptember 9-i alkalmon Diákbizottság-választást tartottunk, melynek eredménye-
képp felállt az új, hat tagot számláló hallgatói testület.

2021. szeptember 11.
JRSZ KÉPVISELETE NEK KRSZH SÁTORBAN A MARGITSZIGETEN

2021. szeptember 15.
BIBLIAKÖR

2021. szeptember 16.
CSÜTÖRTÖK ESTI KÖZÖSSÉGI ALKALOM
Vendégünk Dr. Szalayné Dr. Sándor Erzsébet nemzetiségi ombudsman helyettes volt, 
akivel életútja mellett a hazai cigány/roma kisebbség helyzetéről beszélgettünk. Az 
alkalmat Csóka Hortenzia moderálta.

2021. szeptember 17.
LELKISÉGI ALKALOM
A 2021/22. tanév során a tanulmányi napokat megelőző péntek estéken lelkiségi 
alkalmakat tartottunk Hiba György SJ és Asztalos Dániel vezetésével. Az együttlétek 
megfelelő miliőt teremtenek arra, hogy a hallgatók a mindennapi terheiket félretéve, 
nyomasztó gondolataikat lecsendesítve tudjanak Istennel találkozni.

2021. szeptember 18.
II. TANULMÁNYI NAP

2021. szeptember 18.
I. KULTURÁLIS ESEMÉNY
Hallgatóink táncházat tartottak Lakatos Ezékiel szakkollégista vezetésével a kollégium 
nagytermében.

2021. szeptember 22.
BIBLIAKÖR

2021. szeptember 23.
CSÜTÖRTÖK ESTI VENDÉG: MAKA ISTVÁN
Maka Istvánt a Magyar Máltai Szeretetszolgálat munkatársát, a „monori program” 
vezetőjét láttuk vendégül. A beszélgetést Oláh Zoltán szakkollégistánk vezette. 

2021. szeptember 24.
VEZETŐSÉG ÉS DB MEGBESZÉLÉS

2021. szeptember 25–26.
KRSZH TANÉVNYITÓ KONFERENCIA
A Keresztény Roma Szakkollégiumi Hálózat Tanévnyitó Konferenciáján vettünk részt 
a szakkollégistákkal, mely ezúttal a Budapesti Református Cigány Szakkollégium szer-
vezésében valósult meg. A hétvégi programoknak a zánkai Erzsébet-tábor adott otthont.

2021. szeptember 29.
BIBLIAKÖR

2021. október 1.
LELKISÉGI ALKALOM

2021. október 2.
III. TANULMÁNYI NAP

2021. október 2.
II. KULTURÁLIS ESEMÉNY
Hallgatóink az Átok és szerelem című filmet tekintették meg a Szakkollégium nagy-
termében.

2021. október 6.
BIBLIAKÖR
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2021. október 8.
LELKISÉGI ALKALOM

2021. október 9.
IV. TANULMÁNYI NAP

2021. október 9.
III. KULTURÁLIS ESEMÉNY

2021. október 9-14.
KRSZH – RÓMAI ÚT
Három szakkollégista, nevezetesen Csóka Hortenzia, Sallai Jenő és Virág Ádám részt 
vett a Roma Szakkollégiumok Egyesülete által szervezett római zarándokúton. Első 
állomásként Szent Ferenc szülőhelyére, Assisibe, majd ezt követően Rómába látogattak 
el, ahol Sallai Jenő a Romai Magyar Akadémián hegedűjátékot adott elő. A látogatás 
csúcspontjaként hallgatóink a Katolikus Egyház fejével, Ferenc pápával is találkoz-
hattak.

2021. október 13.
BIBLIAKÖR

2021. október 14.
CSÜTÖRTÖK ESTI KÖZÖSSÉGI ALKALOM
A JRSZ vezetősége játékos Vitaestet szervezett, mely során a hallgatóknak egy, a Szak-
kollégium mindennapi életét is érintő kérdésre kellett válaszolniuk. A szervezők négy 
válaszlehetőséget adtak meg a nagyterem négy sarkára tűzve, és a hallgatók a válasz-
tásuknak megfelelő sarokban helyezkedtek el. Ezt érvelés követte. A játék addig ment, 
míg nem volt vándorlás a csoportok között. Az estet a téma alapjául szolgáló konkrét 
ügy közös megbeszélése zárta.  

2021. október 20.
BIBLIAKÖR

2021. október 21.
CSÜTÖRTÖK ESTI KÖZÖSSÉGI ALKALOM
A Budapesti Református Cigány Szakkollégium (RefoRom) vezetőit és hallgatóit láttuk 
vendégül. Az együttlét ismerkedős játékkal indult, ezt követően mindkét szakkol-
légium vezetői röviden bemutatták saját intézményük működését. A közös vacsorát 
követően megmérkőzött egymással a JRSZ és a RefoRom focicsapata.  

2021. november 3.
BIBLIAKÖR

2021. november 4.
CSÜTÖRTÖK ESTI KÖZÖSSÉGI ALKALOM
A Jezsuita Roma Szakkollégium számára kiemelt fontosságú a hallgatói utánpótlás 
biztosítása. Ennek apropóján láttuk vendégül az Evangélikus Középiskolai Kollégium 
vezetőjét és néhány hallgatóját.

2021. november 11.
CSÜTÖRTÖK ESTI VENDÉG: GÖRÖG IBOLYA 
Vendégünk Görög Ibolya protokollszakértő volt, akivel Asztalos Dániel munkatársunk 
beszélgetett etikett és viselkedéskultúra témájában.

2021. november 12.
A KÉPMÁS MAGAZIN ÚJSÁGÍRÓJÁNAK ÉS FOTÓSÁNAK FOGADÁSA

2021. november 17.
BIBLIAKÖR

2021. november 
JRSZ MINŐSÍTÉSE – újabb 5 év!

2021. november 18.
A JRSZ MEGISMERTETÉSE KÖZÉPISKOLÁSOKKAL
Asztalos Dániel és Balog Norbert Salgótarján középiskoláiban.

2021. november 19-21.
LELKIGYAKORLATOS HÉTVÉGE
Lelkigyakorlatos hétvégénket Csobánkán, az Élet Háza lelkigyakorlatos házban töltöt-
tük Hiba György SJ lelkészünk vezetésével.

2021. november 24.
BIBLIAKÖR

2021. november 25.
KRSZH KONFERENCIA, SZEGED
Szegeden tartották meg a Keresztény Roma Szakkollégiumi Hálózat évközi tudomá-
nyos konferenciáját HITTEL, TEHETSÉGGEL, Roma szakkollégisták tudományos munkái 
2011–2021 címmel. Az eseményen a JRSZ részéről Szabóné Dr. Kármán Judit rektor 
asszony, illetve Szőcsi Dániel, Virág Ádám és Virág Szelina szakkollégisták vettek részt. 
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A rendezvényen Virág Ádám A szakkollégiumi hallgatók teljesítményének hátországa, 
avagy a felsőoktatásba bejutás társadalmi és szociokulturális háttere címmel tartott 
előadást.

2021. november 25.
CSÜTÖRTÖK ESTI KÖZÖSSÉGI ALKALOM
A november 25-i „Csütesten” a közösségépítésé volt a főszerep. A csoportos játékokat 
Horváth Kevin, a Közösségi Team vezetője irányította.

2021. december 1.
BIBLIAKÖR

2021. december 2.
ADVENTI GYERTYAGYÚJTÁS
Közös adventi liturgia keretében meggyújtottuk az első adventi gyertyát. A liturgián 
a Szakkollégium zenei csapata szolgált dicsőítő énekekkel.

2021. december 8.
A TIGRA TV STÁBJÁNAK LÁTOGATÁSA

2021. december 8.
BIBLIAKÖR

2021. december 9.
CSÜTÖRTÖK ESTI KÖZÖSSÉGI EST
A JRSZ egyik célkitűzése a végzett hallgatókkal való kapcsolat szorosabbra fűzése. 
Jól működő alumniszervezet létrehozására azért van szükség, mert a Szakkollégium 
jövőjének meghatározását a múlt történéseire való bölcs reflexió alapozza meg. Ennek 
egy kezdeményeként láttuk vendégül december 9-én Antal István korábbi rektorunkat, 
valamint Baranyi Zoltán, Oláh Zsolt és Rézműves-Zsigmond Kitti alumni szakkollégis-
táinkat. Az eszmecserét D. Nagy Márton moderálta.

2021. december 10.
MEGKEZDŐDÖTT A SZAKKOLLÉGISTÁK FÉLÉV VÉGI MINŐSÍTÉSE

2021. december 15.
BIBLIAKÖR

2021. december 16.
KARÁCSONYI SZENTMISE ÉS ÜNNEPSÉG
A szakkollégiumi félév utolsó közösségi együttléte. 18 órától adventi szentmisén vet-
tünk részt a Kispesti Nagyboldogasszony Főplébánián, melyen a szakkollégium zenei 
csoportja, a JRSZ Budapest Band nyújtott dicsőítő szolgálatot. A szentmisét követően, 
ajándékozással egybekötött közös karácsonyi ünneplésre került sor a Szakkollégium 
feldíszített nagytermében.

2022. január 19. és 24.
SZAKKOLLÉGIUMI FELVÉTELIT TARTOTTUNK

2020/2021. tanév – tavaszi félév
2022. február 9.
VERTÁN GYÖRGY (TIGRA VEZÉRIGAZGATÓJA) LÁTOGATÁSA 
Együttműködés megbeszélése (adomány kerékpárokra, nyári gyakornoki lehetőség, 
állásajánlat)

2022. február 9.
BIBLIAKÖR
Téma: Mit jelent hinni? Lehet-e kételkedni Isten létezésében? Mi van akkor, ha nem 
érzem Isten jelenlétét?
A bibliaköri alkalmakat Hiba György SJ szakkollégiumi lelkész és Asztalos Dániel teo-
lógus, hitoktató munkatárs tartotta.

2022. február 10.
FÉLÉVINDÍTÓ FÓRUM ÉS HÁZSZENTELÉS
Féléves első Fórumunkon frissen diplomázott, és így szakkollégiumi státuszuktól el-
búcsúzó házaspár-hallgatóink, Lakatos Krisztián és Lakatosné Cellár Adrienn megkap-
ták szakkollégiumi diplomájukat, jeles minősítéssel. A diplomaátadót követően diák-
bizottság-választást tartottunk: két megüresedett helyet kellett betölteni. A szavazás 
eredményeképp két új DB-tagot és Team-vezetőt üdvözölhettünk Jankó Attila Renátó 
(Szakmai Team) és Kovács László Zoltán (Belügyi Team) személyében. A Fórumot 
Hiba György SJ által celebrált, zenés házszentelési liturgiával zártuk.

2022. február 11.
TANÉVKEZDŐ TÁBOR
Teremtésvédelmi előadás – Kék Emerencia, a Sapientia SZHF tanára online tartotta meg.
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2022. február 12.
FÉLÉVINDÍTÓ NAP
Teremtésvédelmi témában megvalósult eseménysorozatunk első állomásaként meg-
tekintettük az Ipolytarnóci Ősmaradványok Természetvédelmi Területet.

2022. február 18.
LELKISÉGI ALKALOM

2022. február 19.
I. TANULMÁNYI NAP

2022. február 19.
I. KULTURÁLIS ESEMÉNY – ROMANO GLASZO
Féléves első kulturális alkalmunkon a Lakatos György által vezetett Romano Glaszo 
együttes koncertezett és tartott táncházat a Szakkollégium nagytermében.

2022. február 23.
BIBLIAKÖR
Téma: Van-e bizonyíték Isten létezésére? Ha megkérdezik tőlem, hogy mivel bizonyí-
tom a hitemet, mit válaszolhatok rá? Kell-e bizonygatnom másoknak Isten létezését?

2022. február 24.
CSÜTÖRTÖK ESTI KÖZÖSSÉGI ALKALOM
Oroszország reggel megtámadta Ukrajnát – este közös imádkozás, beszélgetés a hábo-
rúról

2022. február 25.
VEZETŐSÉG ÉS DB MEGBESZÉLÉS

2022. március 4.
LELKISÉGI ALKALOM
Esti misén vettünk részt a Kispesti Nagyboldogasszony Főplébánián.

2022. március 5.
II. TANULMÁNYI NAP

2022. március 5.
KÉT HÁBORÚS MENEKÜLTET FOGADTUNK BE UKRAJNÁBÓL 
– Mindketten nigériaiak, s orvostanhallgatók (Kijevből és Harkovból)

2022. március 5.
II. KULTURÁLIS ESEMÉNY
A Hegedűs a háztetőn című előadást tekintettük meg a Budapesti Operettszínházban.

2022. március 9.
BIBLIAKÖR
Téma: Lehet-e ésszerű a hit? Ha azt mondják, hogy a hit szembemegy a tudománnyal, 
és hinni ostobaság, mit válaszoljak? Hogyan kezeljem?

2022. március 10.
CSÜTÖRTÖK ESTI VENDÉG: GÖRÖG IBOLYA (I. előadás)
A félév során három ízben tartott előadást nálunk Görög Ibolya protokollszakértő, 
a Miniszterelnöki Kabinetiroda korábbi protokollfőnöke. Az első előadás témája:  
A találkozás protokollja.

2022. március 16.
BIBLIAKÖR
Téma: A hit válasza. Mit jelent, az életemre nézve, ha hívőnek tartom magamat?

2022. március 17.
CSÜTÖRTÖK ESTI VENDÉG: GÖRÖG IBOLYA (II. előadás)
A második előadás témája: A hiteles megjelenés.

2022. március 18.
USZODABÉRLET 
– Megállapodás a kispesti uszodával, 4 db bérlet kedvezményes vásárlása

2022. március 18.
GRILLTERASZ ELKÉSZÍTÉSE 

2022. március 23.
BIBLIAKÖR
Téma: Létezik-e bármiféle igazság az életemre nézve? Honnan tudom, hogy mi lenne 
helyes döntés az életemben?

2022. március 24.
CSÜTÖRTÖK ESTI VENDÉG: GÖRÖG IBOLYA (III. előadás)
A harmadik előadás témája: Az étkezés protokollja.
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2022. március 30.
BIBLIAKÖR
Téma: Hogyan kerülhetek kapcsolatba Jézussal?

2022. március 31.
CSÜTÖRTÖK ESTI VENDÉG: LANGERNÉ VICTOR KATALIN
Langerné Victor Katalin társadalmi felzárkózásért felelős helyettes államtitkárral  
beszélgettünk a cigány/roma szakkollégiumok múltjáról, jelenéről és jövőjéről, illetve 
hogy mennyiben segítik ezek a szakkollégiumok a társadalmi felzárkózás ügyét. A be-
szélgetést Jankó Attila szakkollégistánk moderálta.

2022. április 8.
NEMZETKÖZI ROMA NAP
Lelkiségi alkalommal egybekötött megemlékezést tartottunk az április 8-i Nemzetközi 
Roma Nap, illetve az április 2-i Roma Kultúra Napja alkalmából. Az eseményre a Külügyi 
Team két tagja szöveges megemlékezéssel, Jankó Attila Renátó versmondással, Sallai 
Jenő pedig hegedűjátékkal készült. A megemlékezés zárásaként, a JRSZ Budapest 
Band vezetésével elénekeltük mindkét cigány himnuszt (Gelem, gelem/Zöld az erdő). 
A lelkiségi alkalom Hiba György SJ lelkészünk áldásával zárult.

2022. április 9. 
KERÉKPÁROK
Hallgatói kéréseket közvetítve, a TIGRA vezérigazgatója támogatásából hét darab 
Csepel kerékpárt sikerült venni, amiket a szakkollégisták április 9-én vehettek először 
használatba.

2022. április 9.
III. TANULMÁNYI NAP

2022. április 9.
III. KULTURÁLIS ESEMÉNY
A kizárólag határon túli magyar egyetemistákat fogadó ELTE Márton Áron Szakkollégi-
um hallgatóit fogadtuk egy focimeccsel egybekötött közös sütögetésre. A jó hangulatú 
együttlét késő estig tartott, alapot adva a további találkozásoknak.

2022. április 20.
BIBLIAKÖR
Téma: Mire hív Jézus?

2022. április 21.
CSÜTÖRTÖK ESTI VENDÉG: VECSEI MIKLÓS
Vecsei Miklós miniszterelnöki megbízottat, a Máltai Szeretetszolgálat alelnökét láttuk 
vendégül, akivel Asztalos Dániel beszélgetett a „Felzárkózó települések” program 
működéséről és eredményeiről.

2022. április 23.
CSÖRÖGI TANODÁSOK LÁTOGATÁSA
A Jezsuita Roma Szakkollégium évek óta jó kapcsolatot ápol a Csörögi Tanodával. 
Április 23-án huszonhét tanodás diák és nevelő érkezett hozzánk és töltött el néhány 
jó hangulatú órát. Szakkollégistáink közös játékokkal készültek. A tanodásokkal való 
együttlét célja, hogy a jellemzően hátrányos, halmozottan hátrányos helyzetből ér-
kező gyermekek számára a hasonló hátterű szakkollégistáink perspektívát és jó példát 
mutassanak – szívükre helyezve a tanulás fontosságát.

2022. április 27.
BIBLIAKÖR
Téma: A Jézus ima.

2022. április 28.
CSÜTÖRTÖK ESTI VENDÉG: BÓDI BARBARA „BOBA”
Bódi Barbara cigány festőművész vezetett saját műveiből összeállított digitális kiállí-
tást a Szakkollégium nagytermében.

2022. május 6.
LELKISÉGI ALKALOM

2022. május 7.
HOLOKAUSZT EMLÉKKÖZPONT
Tizenhárom szakkollégistánk, Hiba György SJ lelkészünkkel kiegészülve, vezetett ki-
állításon vett részt a Holokauszt Emlékmúzeumban.

2022. május 7.
IV. TANULMÁNYI NAP

2022. május 7.
IV. KULTURÁLIS ESEMÉNY
Bari József, a jezsuita Jelenlét Program munkatársa, táncoktató, korábbi versenytán-
cos tartott táncházat a hallgatóinknak. Bari Józsefet három zenész kollégája, valamint 
Kiss Ferenc SJ jezsuita szerzetes kísérte.
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2022. május 11.
BIBLIAKÖR
Téma: Mit jelent a Szentlélek vezetése alapján élni?

2022. május 14.
JRSZ JUBILEUMI ÜNNEPSÉG
A Jezsuita Roma Kollégium és Szakkollégium fennállásának 10+1. évét ünnepelte 
a Párbeszéd Házában. 

2022. május 19.
TANÉVZÁRÓ FÓRUM
Szakkollégiumunk utolsó kötelező programja a Tanévzáró Fórum, melynek során  
összegeztük az elmúlt félévet, és elbúcsúztunk egymástól a nyári időszakra.

2022. május 23.
MEGKEZDŐDÖTT A SZAKKOLLÉGISTÁK FÉLÉVI MINŐSÍTÉSE

2022. június 24.
TE DEUM – TANÉVZÁRÓ ALKALOM
A szakkollégiumi félév utolsó eseménye. A hálaadó szentmisét Vízi Elemér SJ, Kiss 
Ulrich SJ és Hiba György SJ szakkollégiumi lelkész celebrálta. A Tanévzáró Ünnepség 
szokásaihoz híven most is sor került díjátadásra és diplomaosztásra. Eseményünk közös 
vacsorával folytatódott, s egészen késő délutánig tartott.

2021. augusztus 27–29. között tartottuk tanévkezdő táborunkat, mely a járványhely-
zet miatt, hosszú idő elteltével az első személyes jelenlét mellett megszervezett ese-
ményünk volt. Mindannyiunk számára jól esett újra személyesen beszélgetni, közösen 
játszani, együtt nevetni. 

Programunk első állomásaként Arlóra látogattunk el, ahol az ott élő hátrányos 
helyzetű, tanodás gyermekekkel játszottunk, ismerkedtünk. Később, a közös ebéd el-
fogyasztása közben, Lakatosné Cellár Adrienn szakkollégistánk mutatta be szakkollé-
giumunkat a gyermekek számára. Az ebédet közös focizás és beszélgetés követte. A ta-
nodások látogatásának legfőbb célja, hogy a szakkollégisták saját élettörténeteiken 
keresztül nyújtsanak perspektívát a kilátástalan helyzetben lévő, világos célkitűzések 
nélkül élő fiatalok számára. 

Vacsorával Répáshután, a Vadász Étteremben vártak minket, majd ezt követően 
foglaltuk el szállásunkat a bükkszentkereszti Rejteki Kutató Házban. A napot közös 
imával zártuk, amelyben visszatekintettünk a mögöttünk álló nap eseményeire.

Tanévkezdő tábor
2021 nyarán Bükkszentkereszten

BESZÁMOLÓK A TANÉV 
ESEMÉNYEIRŐL
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Szombaton a reggeli után kezdődtek a délelőtti programok. Első körben Rektor 
asszony beszélt a szakkollégiumunk küldetéséről, hosszútávú céljairól és a közös-
ség szabályairól, feladatairól. Ezt követően D. Nagy Márton tanulmányi referensünk 
ismertette a tanulmányi ösztöndíjhoz kapcsolódó pontrendszert. Asztalos Dániel, 
tanulmányi programszervezőnk pedig a programokról és lelkiségi alkalmakról tájé-
koztatott minket. 

A „fejtágítást” követően a szálláson ebédeltünk, majd délután néhányan lepihen-
tek, mások a Bükk sűrű erdejében sétáltak, vagy éppen pingpong meccset játszottak, 
amelyből Igazgatónő is kivette a részét.

A pihenés után a nyári szakmai gyakorlaton résztvevő hallgatók tartották meg 
prezentációikat, beszámolva az ott szerzett élményeikről, tapasztalataikról. Eközben 
néhány önkéntesünk paprikás krumplit készített a közösség számára, amit az előadá-
sok után jóízűen fogyasztottunk el. Az est lezárásaként lelki elcsendesedésre került 
sor Hiba György SJ szakkollégiumi lelkész vezetésével. 

Vasárnap reggel mindenki rendet rakott a szálláson, majd Gyuri atya szentmisét 
mutatott be. Bár az időjárás elég borúsnak, esősnek bizonyult a hétvégén, vasárnap-
ra kisütött a nap. Remek időnk volt tehát egy szabadtéri misére.

Ebéd után, a program zárásként ellátogattunk az edelényi kastélyba. Tárlatveze-
téssel járhattuk körbe az egész kastély területét, amely rendkívül különleges élmény 
volt hallgatóink számára.

„Jöjj el Szentlélek Isten!”
Tanévnyitó a JRSZ-ben
Szentmisével egybekötött Tanévnyitó Ünnepségünket 
2021. szeptember 3-án tartottuk a Szakkollégium fris-
sen felújított közösségi termében. A nyár folyamán 
a helyiséget vezetők és hallgatók közösen festették ki, 
s az elhasznált padlószőnyeg helyére új laminált padló-
burkolat került – így készen állt arra, hogy a Veni Sancte  
méltó helyéül szolgáljon.

Az alkalom kezdőakkordjaként – közvetlenül a mise 
előtt – csoportképet készítettünk a belső udvarunkon 
lévő futballpályán.

A szentmisét, melyen a szakkollégium munkatársi 
gárdája, és majd’ minden hallgatója részt vett, lelké-
szünk, Hiba György SJ celebrálta. Az olvasmányt és a  
zsoltárt a szakkollégium vezetőségi tagjai olvasták fel.

Az Ünnepség további részében Szabóné Dr. Kármán 
Judit rektor asszony köszöntötte a hallgatókat, külö-
nös figyelmet szentelve az újonnan felvetteknek.

Tanévnyitónk közös vacsorával zárult, jó hangu-
latban.

D. Nagy Márton
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Vendégünk: Dr. Szalayné  
Dr. Sándor Erzsébet
nemzetiségi ombudsmanhelyettes

A 2021. szeptember 16-án megrendezett közösségi alkalmunkon Dr. Szalayné Dr. Sán-
dor Erzsébet Nemzetiségi Ombudsmanhelyettes Asszonyt láttuk vendégül.

Ombudsmanhelyettes Asszony meghívásával régóta fennálló adósság került tör-
lesztésre, hisz azon túl, hogy a meghívás alapfeltételei (példamutató, inspiráló, a ma-
gyarországi cigányság sorsára hatást gyakorló hivatás) érvényesülnek, Biztoshelyettes 
Asszony munkája az alapvető jogok mentén érinti a cigány/roma egyének és közössé-
gek mindennapi életét.

A beszélgetés során többek között szó esett személyes és szakmai életútról, 
a Magyar országon élő nemzetiségek jogainak védelmét ellátó biztoshelyettes titkársá-
gának hatásköréről és működéséről, a hazai kisebbségek helyzetéről és néhány olyan 
konkrét esetről is, amikor valakit nemzetiségi hovatartozása miatt jogsérelem ért.

A beszélgetést Csóka Hortenzia szakkollégistánk moderálta.

„Jó nekünk együtt”
KRSZH-tanévnyitó Zánkán

Egy év szünet után újra megrendezésre került a KRSZH (Keresztény Roma Szakkollégi-
umi Hálózat) tanévnyitó konferenciája a Zánkai Erzsébet-tábor területén, szeptember 
utolsó hétvégéjén. 

A kora reggeli út kissé megterhelő volt számunkra, azonban a Balaton látványa és 
a szervezők szívélyes fogadtatása rögtön lelket öntött belénk. A regisztráció és egy 
kisebb kávészünet után részt vettünk az esemény megnyitóján, ahol a köszöntő beszé-
dek és a közös ima hallatán mindenki azonosulhatott a konferencia mottójával, hogy 
milyen „Jó nekünk együtt”.

A megnyitót követően elfogyasztottuk az ebédet, majd elfoglaltuk a szállásain-
kat. Ezután következett a nap egyik legizgalmasabb programja, a vetélkedő, amelyet 
a kollégiumok által készített kisfilmek bemutatása előzött meg. A vetélkedők közben 
megismerkedhettünk más kollégiumok diákjaival, és a saját szakkollégista társainkkal 
is mélyebb kapcsolatot sikerült kiépítenünk. A kreatív feladatok változatossá és szó-
rakoztatóvá tették a játékokat.
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Római zarándoklat a KRSZH  
10. születésnapja alkalmából
A Keresztény Roma Szakkollégiumi Hálózat 10. évfordulójának alkalmából egy olaszor-
szági zarándoklaton vehettünk részt. Mind a 11 szakkollégiumból érkeztek hallgatók, 
kísérők, vezetők. Hosszú utazást tettünk meg együtt, ami alatt volt időnk megismerni 
egymást.

Első állomásunk Assisi történelmi városa volt. Egy eső nélküli szivárvány aranyoz-
ta be az első reggelünket. Fülöp atya meg is említette a szivárvány egyházi jelképének 
jelentését. A városba érve olyan volt, mintha csak visszacsöppentünk volna a közép-
korba. Az olasz hangulatot árasztó macskaköves utcákon sétálva szinte mindenhol 
fellelhettünk valamit, ami Assisi Szent Ferenc nevét viselte, nem véletlenül, hiszen 
a ferences rend alapítójának és Szent Klárának, a klarissza rend alapítójának is a szü-
lőhelye a város. Több emlékművet is megtekintettünk, amelyek az UNESCO világörök-
ség részét képezik. Jártunk az Assisi Szent Ferenc-bazilikában, ahol láthattuk Szent 
Ferenc sírját, szülőházát, s a híres Giotto és tanítványainak freskóit is. Meglátogattuk 
a Szent Klára-bazilikát is, ahol megtalálható az a San Damiano-i feszület, amely előtt 
imádkozva Ferenc látta életre kelni Krisztus arcát, majd egy hangot hallott: „Menj és 
állítsd helyre házamat, mert mint látod, romokban hever”.

Az ökumenikus istentisztelet nagymértékben hozzájárult a feszültségek feloldásá-
hoz, ugyanis több fellépőnk már a tábor előtti hetekben izgatottan várta a gálaestet, 
ahol minden kollégium képviselhette saját magát. A JRSZ különösen kivette a részét 
az előadásokból: fellépett a Lakatos Ezékiel vezette tánccsoportunk Ásztai Tímea, 
Csóka Hortenzia, Kardos Viktória, Lakatosné Cellár Adrienn, Szőcsi Dániel, Turó Zoltán 
és jómagam, Sárosi Máté részvételével; továbbá Szőcsi Dániel saját költeményével, 
Jankó Attila pedig slam-szövegével készült. A gálaest légköre lehetővé tette, hogy 
kicsit elengedjük magunkat, és felszabadultan szórakozzunk a többi szakkollégium 
diákjaival együtt. A fellépéseket követően a Khamoro Budapest Band biztosította a jó 
hangulatot. A parti rendkívül közösségformáló volt, mind a szakkollégiumok, mind 
a diákok között.

Az éjszakába nyúló együttlét fáradalmait másnap délelőtt egy interaktív, játékos 
programban való részvétellel pihenhettük ki, melyben szakkollégista társaimra rend-
kívül büszkék lehettünk, hiszen remek helyezés értek el. A játék után megebédeltünk, 
majd az útravaló csomagok átvételével búcsút vettünk egymástól, és elindultunk visz-
sza, Budapestre.

Sárosi Máté
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Azt mondják: „Minden út Rómába vezet”.  A következő úti célunk minket is ide ve-
zetett. Több napot töltöttünk itt. Megnéztük a város főbb nevezetességeit, például 
a Colosseumot, a Trevi-kutat, jártunk a Forum Romanumnál és a Spanyol-lépcsőnél is. 
A város nagyon tetszett, még mindig lenne mit megnézni. Azonban számomra a leg-
nagyobb élmény a vatikáni látogatás volt. Úgy gondolom, hogy ez nem mindennapi 
esemény egy keresztény ember számára. A Szent Péter-bazilika mellett eltörpül az em-
ber, a részletesen kidolgozott épületi elemek egészen felemelő érzést keltenek. A Vati-
kánba kétszer is volt szerencsénk ellátogatni. Egy pápai audiencián is részt vettünk, 

ami a legmeghatározóbb élmény volt számomra az utazásunk során. Nemcsak találkoz-
hattunk a pápával, hanem személyesen, magyar köszöntéssel fogadta a csoportunkat, 
majd megajándékozott minket egy rózsafüzérrel, amit ma is a hegedű tokomban tartok. 
Ez számomra olyan hitbéli élmény volt, amit soha sem fogok elfelejteni és talán lehet, 
hogy nem is történik meg még egyszer.

Ezt követően a Római Magyar Akadémián egy sajtónyilvános konferencia kerete-
in belül mutattuk be a nagyvilágnak a Keresztény Roma Szakkollégiumok Hálóza-
tát. Olyan előadásokat hallhattunk olasz és magyar nyelven, amelyek a cigányság és 
a keresztény hit erős kötelékére világítottak rá. Többek között Őexcellenciája Habs-
burg-Lotaringiai Eduárd is előadást tartott, mely József Főherceg és a cigányság szoros 
kapcsolatáról szólt. Érdekes és szimpatikus volt, hogy az előadó magyar nyelven is 
beszélt hozzánk, s egy olyan történetet hallhattunk, amit a történelemkönyvekből 
nem ismerhetünk. Zenei karrierem szempontjából kiemelt jelentőségűnek tartom, 
hogy jómagam is felléphettem ezen az eseményen: Johann Sebastian Bach D-moll 
Sarabande-ját hegedültem el.

Végül Velence városát is megnéztük. Nagyon tetszett a hajókázás, jó időnk volt, 
a tenger is nagyon szép volt. A városnak különleges, egyedi hangulata van. A Szent 
Márk téren élő zene is szólt, ami számomra különösen szép élmény volt.

Mint szakkollégista, nagyon hálás vagyok, hogy ez a zarándoklat létrejött és, hogy 
részt vehettem rajta. Felejthetetlen élményeket élhettünk meg együtt, s remélem, egy 
nap még visszatérek. 

Sallai Jenő



4342

Két dudás megfér  
egy csárdában
2021. október 21-én a Keresztény Roma Szakkollégiumi Hálózat másik budapesti tag-
intézményét, a Budapesti Református Cigány Szakkollégium (RefoRom) vezetőit és 
hallgatóit láttuk vendégül.

A RefoRom 2016-ban alakult. Az azóta eltelt bő öt év alatt a meglehetősen kis 
távolság ellenére sem ápolt a két fővárosi intézmény szoros kapcsolatot egymással. 
A találkozás ezt a hiányosságot próbálta valamiképp befoltozni.

Az alkalom elején a két szakkollégium tagjai egy-egy perces párbeszédblokkokban 
igyekeztek megismerni egymást. Ezt követően körbeültünk, és bemutattuk egymás-
nak szakkollégiumaink működését. Elsőként Szabóné Dr. Kármán Judit, a JRSZ rek-
tora mondta el a fontosabb adatokat, tudnivalókat, majd D. Nagy Márton tanulmányi 
referens ismertette röviden a szakkollégium tanulmányi rendszerét. A RefoRom részé-
ről Káli-Horváth Kálmán igazgató tartott beszámolót.

A közös vacsora elköltése után a két szakkollégium futballcsapata megmérkőzött 
egymással. A rangadók nagyja a JRSZ sikerével zárult – köszönhetően remek szurko-
lóinknak.

Az est jókívánságokkal, a mihamarabbi találkozás reményének kölcsönös kifejezé-
sével zárult.

D. Nagy Márton 
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„Tudni illik, hogy mi illik”
Görög Ibolya a Jezsuita Roma Szakkollégiumban

A 2021/2022-es tanév során négy al-
kalommal ért minket az a megtisztel-
tetés, hogy vendégül láthattuk Görög 
Ibolya protokollszakértőt.

Első ízben a 2021. november 11-i, 
csütörtök esti közösségi alkalmun-
kon vett részt, ahol Asztalos Dániel-
lel, a JRSZ munkatársával beszél-
getett életéről, hivatásáról, illetve 
a viselkedéskultúra alapvető és álta-
lános szabályairól.

A tavaszi félévben három egymást 
követő csütörtök estét is ennek a té-
mának szenteltünk, ám ezen alkal-
makra Görög Ibolya készült előadás-
sorozattal.

Az első előadásán a találkozás 
protokolljáról beszélt. Bevezető-
jében hangsúlyozta, hogy Magyar-
országon protokollról csak az „euró-
paiság” fogalmának kontextusában 
lehet beszélni, ugyanis a hivatali 
viselkedéskultúra az európai, pol-
gári értékeken alapul. Megismertük 
a kézfogás helyes módját, valamint 
azt, hogy a járványhelyzetben mivel 
lehetséges ennek kiváltása. Fény de-

rült arra, hogyan is kell helyesen ülni, valamint hogyan illik egy online meetingen 
megjelenni. Továbbá azt is megtudhattuk, hogy a nonverbális kommunikációnk mennyi 
mindent képes elárulni rólunk.

A második előadáson a hiteles megjelenés szabályai voltak a középpontban. A leg-
nagyobb hangsúly a „tanult ember szerepének” felöltésére került, ugyanis a meg-
jelenésünk sok esetben formálja mások rólunk alkotott véleményét. Mindemellett 
a különböző eseményeken való helyes megjelenés, valamint a megszólítás protokollját 
is elsajátíthattuk.

Az előadássorozat záró alkalmán az étkezés protokollját tekintettük át. Az ételsor, 
italsor, illetve a megfelelő teríték szemléltetésén kívül az étkezés etikettjéről, a meg-
hívás alapelveiről, az evőeszközök, poharak tartásának helyes módjáról is behatóan 
értekezett a protokollszakértő.

Az előadássorozatnak köszönhetően szakkollégistáink átfogó képet kaphattak né-
hány protokollterületről, amit Görög Ibolya a személyiségével, a személyes történe-
teivel és nem utolsó sorban a humorérzékével tett rendkívül élvezetessé.

Kardos Viktória
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Közösség és felelősség
Lelkigyakorlat Csobánkán

A lelkigyakorlat „Közösség és felelősség” címen 2021. november 19-21. között került 
megrendezésre Csobánkán, az Élet háza lelkigyakorlatos házban.

November 19-én, 17 órakor érkeztünk meg a helyszínre, ahol a közös vacsora el-
költése után 19.00 és 20.30 között a lelkigyakorlatra ráhangolódó beszélgetést tar-
tottunk szakkollégiumi lelkészünk, Hiba György SJ vezetésével. Az estét egy közös 
imával zártuk.

November 20-án, reggeli után kirándulni mentünk az Oszoly-csúcsra, melynek so-
rán Gyuri atya segítségével egy szentírási szakaszra fókuszálva, természetben való 
szemlélődést tartottunk.

A kirándulást követően a szálláson elfogyasztottuk ebédünket. Képzésben lévő 
családterapeuta lévén, a délutáni közösségépítő játékok vezetését én vállaltam. A já-
tékokat követően a személyes felelősség témájában tartottam előadást Viktor Frankl

logoterápiás irányzata nyomán, majd néhány fős csoportokat alkotva beszélgettünk 
ennek hasznosíthatóságáról. A délutáni programokat követően elfogyasztottuk vacso-
ránkat, majd 19 órától taizéi imaórát tartottunk, hangszerekkel kísérve.

Vasárnap, a reggeli után Gyuri atya celebrált szentmisét a lelkigyakorlatos ház ká-
polnájában. A mise után játszottunk még egy közösségépítő játékot, majd ezt követően 
utaztunk vissza a kollégiumba.

A világ kétségtelenül felgyorsult körülöttünk – Budapest zajos forgatagában élve ez 
hatványozottan tapasztalható. Lelkigyakorlatos hétvégéinkkel a szakkollégistáinknak 
szeretnénk segítséget nyújtani a mindennapokból való kiszakadásban, lelki elcsende-
sülésben, önreflexióban.

Asztalos Dániel
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Uralom és béke
Karácsonyi Ünnepség a JRSZ-ben

„Mert gyermek születik, fiú adatik nekünk, s az ő vállára kerül az uralom. Így fogják 
hívni: Csodálatos Tanácsadó, Erős Isten, Örök Atya, Béke Fejedelme. Messzire kiterjed 
majd uralma, és a békének nem lesz vége…”

(Iz 9,5–6a)

Az idézett igerész klasszikusan adventi. Izajás próféta könyvének 9. fejezete a sza-
badítás ígéretével kezdődik, és a Szabadító eljövetelének ígéretével folytatódik. Ezt 
a Szabadítót több jelzővel is fogják illetni, de szembetűnő a prófécia által szám szerűleg 
is kiemelt két fogalom: uralom és béke. A Szabadító uralkodni fog, és ebben az uralom-
ban lesz békessége az Isten népének.

Adventkor a békességet hozó uralkodónak az eljövetelére várunk. De ne csapjuk be 
magunkat: csak akkor hoz békességet, ha uralkodhat is.

Amikor valaki alárendeli az életét ennek az uralkodónak, akkor a karácsonyi ünne-
pek előtt és alatt már-már unalomig ismételt „béke” szó valódi értelmet nyer. Az igazi 
béke csak ekkor keríti hatalmába az ember szívét.

Adventkor mi, keresztények azt kívánjuk, hogy bárcsak mindenki megtapasztalná 
Isten szeretetét, jóságát és minden értelmet felülhaladó békességét. Ebbe a minden-
kibe beletartoznak szakkollégistáink is. A Jezsuita Roma Szakkollégium vezetőinek 
kifejezett vágya, hogy a kollégiumi hallgatók találkozzanak a Béke Fejedelmével, 
Jézus Krisztussal.

Ezzel a vággyal készültünk a 2022. december 16-án rendezett, adventi szentmisével 
egybekötött karácsonyi ünnepségünkre.

A 18 órakor kezdődő, Kispesti Nagyboldogasszony Főplébániatemplomban celebrált 
szentmisén a Szakkollégium zenei csoportja, a JRSZ Budapest Band szolgált énekekkel, 
Hiba György SJ vezetése alatt. A zenészek a misét megelőzően a plébánia kistermében 
gyakoroltak, hangoltak.

A szentmisét követően együtt visszasétáltunk a Szakkollégium épületébe, ahol 
a feldíszített előadóterem terített asztalainál adtuk át egymásnak ajándékainkat és 
vacsoráztunk közösen. Jankó Attila és Lakatos Ezékiel versfelolvasással készült. A hall-
gatók sokat készültek az eseményre: mézeskalácsot sütöttek, forralt bort készítettek, 
feldíszítették a kollégium épületét, berendezték a nagytermet és megterítették az 
asztalokat. Odaadásuk példás volt.

A szakkollégiumi félévet lezáró ünnepség nagy örömben, sok nevetéssel telt,  
s egészen éjszakáig tartott.

D. Nagy Márton
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Teremtésvédelmi  
nap Ipolytarnócon
Ferenc pápa 2015-ben megjelent Laudato Si’ kezde-
tű enciklikájában közös élőhelyünk, a Föld védelmé-
re emlékezteti a híveket, s minden jóakaratú embert. 
Ezzel nemcsak egy katolikus mozgalmat indított útjá-
ra (Lauda to Si’ Mozgalom), hanem elődei nyomdokai-
ba lépve, de azokat némiképp „meghaladva” kíván-
ta tudatosítani, hogy a tökéletesre teremtett világunk 
megőrzése Istentől rendelt kötelességünk, melynek, 
ha nem teszünk eleget, saját magunkat ítéljük pusz-
tulásra. Így „közös otthonunk gondozása” az utóbbi 
években kiemelt figyelmet kap a Katolikus Egyházon 
belül, melyet az általános vagy inkább semleges-pro-
fán környezetvédelem szó helyett teremtésvédelemnek 
hívnak.

A teremtésvédelem ügyéhez kapcsolódóan a JRSZ vezetősége is fontosnak tartja, 
hogy a szakkollégisták a természeti értékeinket megismerve jussanak olyan felisme-
résekre, melyek tettekre váltása (vagy éppen nem váltása) Bolygónk teremtés szerinti 
rendjének helyreállását segíti.

E figyelemfelhívás egyik első állomásaként 2022. február 12-én a szakkollégium 
közösségével Ipolytarnócra utaztunk, hogy megtekintsük az ún. ősmaradványokat, 
melyek az egyes földtörténeti korszakokba kalauzolnak el, és engednek bepillan-
tást. Jó volt megtapasztalni, hogy a tucatszámra gyártott természetfilmek „hathatós 
közbenjárása” nyomán közhellyé silányult, laikusok számára rendkívül távolinak és 
megfoghatatlannak érződő földtörténet-diskurzus miképpen aktualizálódik és nyer 
értelmet saját történelmünk kontextusában – végső soron, miként válik személyessé.

Azt hiszem, minden résztvevőben realizálódott, hogy környezetünk megóvása kö-
zös ügy; hogy preferáljuk bár a nagyvárosi, vagy épp a vidéki életet, olyan természeti 
erőkkel állunk szemben, melyeket ugyan megpróbálhatunk kimozdítani egyensúlyi ál-
lapotukból, végül minden ilyen kísérletnek mi, emberek leszünk az igazi kárvallottjai.

D. Nagy Márton
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Langerné Victor Katalin  
helyettes államtitkár a  
Jezsuita Roma Szakkollégiumban
Langerné Victor Katalin – kis megszakítással – 2012 óta töltötte be a társadalmi felzár-
kózásért felelős helyettes államtitkári posztot először az Emberi Erőforrások Minisz-
tériuma, majd pedig a Belügyminisztérium kötelekében; mígnem 2022. június 1-től 
máshová szólította a kötelesség: Novák Katalin köztársasági elnök tanácsadója lett. 

Helyettes államtitkárként töltött időszaka alatt neve egybeforrt a magyarországi 
cigányok/romák sorsát meghatározó ügyekkel, hiszen minden ilyen diskurzusban és 
politikai döntésben felelős személyként vállalt szerepet. 

Ezért is tartottuk megtisztelőnek, hogy elfogadta meghívásunkat 2022. március 31-i,  
csütörtöki közösségi alkalmunkra. A Jankó Attila szakkollégistánk által moderált be-
szélgetés során először inkább személyes jellegű – életúttal, misszióval, magánélettel 
– kapcsolatos kérdések merültek fel; az est további részében pedig főként a roma szak-
kollégiumok múltbéli és jelenlegi teljesítményéről, jövőbeli feladatairól, valamint 
saját sikereiről, illetve az általa elindított és patronált programokról beszélgettünk.

Az alkalmat közös vacsorával zártuk.
D. Nagy Márton

Vendégünk Vecsei Miklós 
kormánybiztos
Nekünk, szakkollégiumi hallgatóknak sok érdekes, hasznos programunk akad egy-egy 
félévben, azonban ezek közül csak egy van, ami több éve ugyanazon a napon, ugyan-
abban az időben kerül megrendezésre. Ez az úgynevezett „Csütest”. Állítani merem, 
hogy a kedves olvasó már meg is fejtette, mely napon tartjuk ezen alkalmakat. Minden 
héten, csütörtökön, este hét órakor összegyűlnek a szakkollégium hallgatói, hogy 
közösségépítésen, valamint különböző előadásokon vegyenek részt.

2022. április 21-én egy jelentős alkalomnak lehettünk szem- és fültanúi, ugyan-
is egy kötetlen beszélgetésre, ezt követően pedig egy közös vacsorára hívtuk meg 
a Magyar Máltai Szeretetszolgálat általános alelnökét, Vecsei Miklós miniszterelnöki 
biztost.

Az est során betekintést nyerhettünk Vecsei Miklós életútjába, beszélgettünk az 
általa vezetett, 300 leghátrányosabb helyzetű település felzárkózását segítő program-
ról, valamint a Kapaszkodó gyermekprogramról, mellyel közelebbről megismerhettük 
a szegénység elleni küzdelem folyamatát.

Jóleső érzés volt megtapasztalni Vecsei Úr közvetlenségét, alázatosságát, ked-
vességét. Hallgatótársaimmal együtt bízunk abban, hogy a jövőben újra vendégül 
láthatjuk, és egy hasonlóan fontos és informatív beszélgetésnek lehetünk részesei.

Báder József



5554

Isten éltesse a JRSZ-t!
Jubileumi Ünnepség a Párbeszéd Házában
A Jezsuita Roma Kollégium és Szakkollégium 2022. május 14-én ünne-
pelte fennállásának 10(+1). évfordulóját a Párbeszéd Házában. A jeles  
alkalomról Asztalos Dániel kollégánk írt cikket a Magyar Kurír ha-
sábjaira, melyet most – némi átdolgozással – Évkönyvünkben is 
közlünk.

„De könyörögve kérlek,
Engem is embernek tekints…”

Jankó Attila szakkollégistánk soraiból felsejlik valami fájdalmas és őszinte igény, 
amely hazánk társadalmi kérdéseit érinti. Felmerülhet a kérdés, személyesen hogyan 
állunk hozzá a cigány–nem cigány együttéléshez? Nekünk milyen tapasztalataink van-
nak? Mennyire vesszük egymást emberszámba? Mennyire vagyunk előítéletesek, vagy 
éppen mennyire bújunk jól hangzó ideológiák mögé? Mit lehetne tenni a cigány–nem 
cigány együttélés érdekében? Mit lehet tenni Magyarország legnagyobb lélekszámú 
kisebbségéért?

A jezsuiták nem ragadtak le a teológiai és filozófiai reflexiók tudományos dis-
kurzusánál egy évtizeddel ezelőtt, hanem konkrét lépéseket tettek. Rendezhettek 

volna néhány pogácsázós konferenciát 
ezen társadalmi kérdésekről vitatkozva, 
hangzatos nevű nyugat-európai teoló-
gusok egyházértelmezésének fényében, 
jóllakottan egymás vállát veregetve, ta-
núbizonyságot téve szociális érzékeny-
ségükről és a szakirodalom naprakész 
ismeretéről.

De nem ez történt. Hofher József SJ, 
a szakkollégium egykori lelkésze – akik 
ismerik, csak „Hofi atya”-ként hivatkoz-
nak rá – mesélt a kezdetekről, hogyan 
is bontakozott ki a Jezsuita Roma Szak-
kollégium alapötlete cigány értelmiségi 
fiatalok körében, és hogyan karolták fel 
jószándékú szakemberek, egyházi vezetők, és végül hogyan állt az állam a kezdemé-
nyezés mögé. A keresztény roma szakkollégium ötletétől a megvalósításig hosszú, 
kikövezetlen út vezetett örömökkel és nehézségekkel egyaránt; Hofi atya emberi dön-
téseket, összefogásokat, jellemeket, ügy mellé állásokat elevenített fel visszaemlé-
kezésében.

Forrai Tamás SJ, a rendtartomány korábbi provinciálisa személyes tapasztalatairól 
és a jezsuiták lelkipásztori koncepciójáról beszélt. Az iskola, a lelkipásztori szolgálat 
és a szociális segítség oszlopait emelte ki, amelyek együttes megjelenése garantál-
ja a hatékonyságot. A szakkollégium alapításakor provinciálisként állt az ügy mellé, 
felfedezve benne a hatalmas társadalmi igényt és lehetőséget egyaránt. Kreatív idő-
szaknak nevezte az előkészítés folyamatát, beszélgetések indultak el, hogyan lehetne 
a roma fiatalokat egy szakkollégiumi modellben támogatni, majd megkezdődött az 
intézmény rendi előkészítése is. A jezsuiták meghozták a döntést, hogy létrehozzák 
a szakkollégiumot, eközben szoros együttműködésben voltak más történelmi egyházak 
képviselőivel is. Fontosnak látták, hogy együtt induljanak el ezen az úton: „Nagyon 
nagy társadalmi kihívásban kreatív új utakat kellett találni” – fogalmazott Tamás atya.

Ebben a folyamatban született meg a közös cél, egy új roma értelmiségi réteg for-
málása, keresztény értékrend alapján, akik tudatosan felelősséget akarnak vállalni 
közösségükért, s kettős cigány-magyar identitásukra pozitívumként tekintenek. Az 
intézménynek át kellett esnie a gyermekbetegségeken, de hamar megoldások is szü-
lettek. Ilyen volt például a mentorálási rendszer, amely a lemorzsolódás megakadályo-
zására jött létre és működik hatékonyan a mai napig. Világosan látszott az is, hogy az 
intézménynek stabil támogatási háttérre van szüksége, amelyet az indulást követően 
az állam hamar magára is vállalt.

Tamás atya gyümölcsöket is említett visszaemlékezésében, kiemelve, hogy nagy 
számban sikerült egyetemi diplomához juttatni diákokat, létrejött továbbá egy szellemi 
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központ, műhelyek és ezen formációk kreatív együttműködése révén. Úgy látja, a fo-
lyamatnak külső gyümölcsei is vannak: az egyházi intézmények is formálódtak ezáltal, 
hiszen a program integrálódott, természetessé vált, újabb szolgálatok születtek, ilyen 
például a Jezsuita Menekültszolgálat.

Kiss Ulrich SJ, aki szintén ott volt az intézmény alapításánál és a szakkollégiumi 
rendszer kialakításánál, felidézte németországi, illetve a Szent Ignác Szakkollégi-
um működéséből levont tapasztalatait, emlékeivel, anekdotáival tette színesebbé 
a visszaemlékezést. Hiba György SJ, szakkollégiumunk lelkésze pedig a diákok közötti 
jelenlét tapasztalatairól osztotta meg gondolatait a vendégekkel.

A Hanns Seidel Alapítvány magyarországi képviselője, Fixl Renáta is köszöntötte 
vendégeinket, és kitért arra, hogy alapítványuk miért tartja fontosnak Magyarorszá-
gon a Keresztény Roma Szakkollégiumi Hálózat támogatását. Az alapítvány a kezde-
tektől az ügy mellé állt, aktívan és elkötelezetten támogatva a hálózat programjait.

A Belügyminisztériumot Szakács F. Sándor, a Társadalmi Felzárkózásért Felelős 
Helyettes Államtitkárság egyházi és civil ügyekért felelős koordinátora képviselte, aki 
a Kárpát-medencei közösség megtartó erejét, a kormányzat együttműködési szándékát 
és vízióit hangsúlyozta.

Szabóné Kármán Judit, a szakkollégium rektora, a Sapientia Szerzetesi Hittudo-
mányi Főiskola tanszékvezető tanára és a roma társadalmi ismeretek képzés alapító-
ja tudományos előadást tartott a magyarországi cigányság oktatásügyi történetéről 
és jelenéről. Ebben kitért a 2011-es KSH-adatok elemzésére is, rávilágítva a legutóbbi 
népszámlálás szomorú adataira, melyek a roma fiatalok felsőfokú végzettségének 

csekély arányáról tanúskodnak. Bizakodásának adott hangot ugyanakkor, hogy az egy 
évtizede fennálló intézményrendszer hatásai a 2022-es statisztikai adatokban már 
meg fognak látszani.

Az előadások után szakkollégistáink műsorát láthattuk, s az előző évben alakult 
JRSZ Budapest Band csalt könnyeket vendégeink szemébe. A bandát Sallai Jenő, Báder 
Józsi, Sárosi Máté, Orsós Robi és D. Nagy Márton munkatársunk erősítette. Sallai Jenő 
hegedűművészünk Mendelssohn E-moll hegedűversenyének I. tételével kápráztatta el 
a hallgatóságot, játékát Molnár Marcell zongoraművész kísérte. Ezt követően tánc-
együttesünk adott ízelítőt a cigány néptánc szépségéből és gazdagságából, amelyet 
diákunk, Lakatos Ezékiel tanított be szakkollégistáink számára. Jankó Attila diákunk 
saját verset szavalt az előítéletről, a továbbtanulás általi kitörés lehetőségeivel. Diák-
jaink vastapsot kaptak a közönségtől, munkatársként pedig hatalmas büszkeség fogott 
el, mennyi érték és kincs van bennük és magában a programban.

A jubileumi nap lezárásaként szentmisén vettünk részt, amelyet Vízi Elemér SJ pro-
vinciális mutatott be, prédikációjában kitérve arra, hogy különböző emberek együtt-
működéséből milyen nagyszerű dolgok jönnek létre.

Az írás elején felmerült kérdésekre tizenegy évvel ezelőtt olyan válaszok születtek, 
amelyeket konkrét lépések követtek. Alulról fogalmazódott meg az igény, amelyet 
elkötelezett szakemberek karoltak fel. A történelmi egyházak összefogtak az ügy ér-
dekében, ami mögé az állam is beállt, támogatásáról biztosítva a feleket. Van mit 
ünnepelni, és továbbra is van mit tenni e nemes ügyért.

Asztalos Dániel
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Te Deum – Téged Isten  
dicsérünk!
Tanévzáró 2022

Szakkollégiumunk Tanévzáró Ünnepségét 2022. június 24-én tartottuk. Alkalmunkat 
szentmisével kezdtük, melyet Vízi Elemér SJ provinciális, Hiba György SJ szakkollégi-
umi lelkész és Kiss Ulrich SJ, a JRSZ korábbi rektora celebráltak.

A szentmisét követően Szabóné Dr. Kármán Judit rektor asszony foglalta össze az 
elmúlt tanév kiemelkedő eseményeit, majd átadta a díjakat az arra kitüntetetteknek.

A Szakkollégiumért-díjat Dr. Tamási Erzsébet kapta, intézményünkben hűségesen 
és jelentős eredményekkel végzett egy évtizedes oktatói munkájáért.

Az „Év Szakkollégistája” Virág Ádám lett, aki sikeresen abszolvált doktori tanul-
mányai mellett kimagasló közösségi munkát végzett a hallgatók körében. Ádám évek 
óta igazi oszlopa volt a szakkollégiumnak, a díjjal így nem csak az aktuális, hanem 
a korábbi években nyújtott teljesítményét, és a közösségi érdekeket mindig szem előtt 
tartó, példaértékű hozzáállását is honoráltuk. Ádám, doktori tanulmányai végére érve, 

a díjjal együtt megkapta szakkollégiumi diplomáját is – sajnálatos módon ez volt az 
utolsó közös esemény, melyen szakkollégistaként velünk volt.

„Az év legönzetlenebb diákjának járó díjban” Kovács László részesült, akinek fi-
gyelő és segítő jelenlétére mindig számíthatott az intézmény vezetősége és hallgatói 
kollektívája.

A legtöbb, s legáldozatosabb önkéntes munkáért járó „Gyöngyvirág-díjat”, mely 
egy szakkollégistánk nagylelkű hozzájárulásából született 2021-ben, Lakatos Ezékiel  
kapta, aki elsős, junior hallgató létére megszervezte, felkészítette és vezette a JRSZ 
tánccsoportját, levezényelte a Csörögi Tanodásokkal közös programunkat, s még 
számos más közösségi esemény kapcsán számíthatott a vezetőség Ezékiel proaktív 

hozzáállására, teherbíró 
képességére, józan gon-
dolkodására.

A díjátadó után cso-
portkép készült a díja-
zottakkal, majd közösen 
levonultunk a Szakkol-
légium belső udvarára, 
egy jó hangulatú „utolsó 
vacsorára”.

D. Nagy Márton
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A SZAKKOLLÉGIUM  
DÍJAZOTTJAI

Kedves Tanárnő! Évek óta jár hozzánk a JRSZ-be, és mindig óriási 
lendülettel, szeretettel érkezik közénk. Hogy találta meg a szak-
kollégiumot, és mióta tanít itt?
Az intézmény alapítása óta tanítok itt. Korábban néhányszor tartottam előadást a je-
zsuita rendezvényeken, onnan volt az ismeretség a szakkollégium szervezőjével, majd 
amikor indult ez a kollégium, felkértek, hogy az itteni hallgatóknak tartsak előadáso-
kat. Akkor „szak” címszó alatt tanítottunk, így a kriminológiai tárgyaimból válogattunk 
többféle témakörben, nőkről, családról, roma témáról, hasonlókról.

A Nemzeti Közszolgálati Egyetemen kutat és oktat is egyszerre, 
mindemellett mindig van ránk ideje. Mi motiválja Önt a taní-
tásban, és kifejezetten mi az, ami miatt fontosak számára a JRSZ 
hallgatói?
Ez egy nagyon jó kérdés, mert én tényleg nagyon sok helyen tanítok, most éppen négy 
helyen. Bár már nyugdíjas vagyok, leginkább a posztgraduális képzésekben veszek 
részt, főként diplomás, felnőtt hallgatókat tanítok. A JRSZ nekem szívem csücske. Elő-
ször is itt vagyok alapítás óta, külön imádom minden pillanatát, amit itt töltök. A ta-
nításban egyetlen dolog motivál, legfeljebb kettő. Az egyik az, hogy szeretek tanítani, 
a másik, hogy nagyon szeretem azokat, akiknek tanítok. Ha ez a kettő megvan, akkor 
lehet valaki igazán jó pedagógus. És ha még ehhez kellő tudása is van, akkor mindenki 
nyer a dolgon. Így aztán én soha nem vagyok fáradt – a tanítás nem fárasztó dolog.

A műhely, amit nálunk tart, a Tudományos írás címet viseli. Mit 
jelent ez? Miért fontos nekünk, egyetemistáknak, hogy a tudomá-
nyos írással, mint olyannal foglalkozzunk? 
Ez azért egy nagyon fontos kérdés, mert én szakmám szerint kriminológus vagyok, 
jogot, történelmet, néprajzot szociológiát, pszichológiát tanultam, bölcsész is vagyok, 
történész, néprajkutató. Tehát eddigi életem során szereztem jó néhány diplomát. De 
az utóbbi pár évben, sőt, az utolsó 10 évben azt kellett megfigyelnem már a jogi egye-

Interjú a Szakkollégiumért-díj  
kitün tetettjével, Dr. Tamási Erzsébettel

temen is, hogy a hallgatók nem tudnak se beszélni, se írni. Tehát olyanfajta vizsgakö-
vetelmények vagy tudáskövetelmények vannak, ami mellé nem kapják meg a hallgatók 
azt az ismeretet például, hogyan kell tudományos munkát írni, egyáltalán hogyan kell 
szakmai szöveget összeállítani.  Sok az írásbeli, de ezek jobbára tesztek, nem pedig 
gondolkodás és fogalmazás jellegűek. A tanároknak nincsen idejük arra, hogy minden 
hallgatóval ilyen mélységben foglalkozzanak. Sőt, van egy olyan elv – amit én nem 
osztok senkivel –, hogy egy egyetemi hallgatónak már tudnia kell, hogy hogyan kell 
írni. Nem kell tudnia! Azt a tanárnak és a konzulensnek kell megtanítania. Nekem ez az 
elvem. Félreértés ne essék: nem egyszerűen a nappali tagozatos hallgatóknak vannak 
a szakmai szövegek készítésével gondjai, de még a doktori képzésben résztvevők is 
felveszik ezt a tárgyat, mert egyszerűen nehéznek tartják, hogy jól, szakszerűen és 
gyorsan írjanak.

Ön mikor lett biztos abban, hogy mivel szeretne foglalkozni az 
életben? Hogyan lehet megtalálni a saját utunkat?
Hát azt próbálni kell. Én későn, közel 50 éves koromban, több diploma után jutottam el 
oda, hogy tudjam, mi az utam. De ennyi tudás kellett hozzát. Tehát az, hogy valaki azzal 
foglalkozzon, amivel én – például kriminológus legyen –, ahhoz nem elég jogásznak 
lenni, nem elég pszichológusnak lenni, mert a kriminológia az ember bűnös világát 
vizsgálja, ami elképesztően bonyolult. Természetesen mindenkinek más az útja. Nekem 
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az volt a szerencsém vagy az volt a sorsom, hogy ennyi idősen jussak el odáig, hogy 
tudjam, mit akarok, és mi a dolgom. És így már nagyon könnyen megy. 

Van olyan üzenet, amit szeretne minden szakkollégistához  
eljuttatni? Ha igen, mi az?
Tudom, hogy nincsen idejük. Azt is látom, hogy mennyire leterheltek, hiszen több mint 
egy évtizede követem itt ezt a munkát. Nem csak az itteni hallgatóknak, de minden 
egyetemistának nehéz ma a dolga. A nagyobb probléma az, hogy a tanulásban nem 
kapják meg azt a célt, értelmet, azt a lelkesedést, amiért tanulni érdemes. Amit nem 
azért csinálnak, mert muszáj, nem azért, mert kapnak érte papírt, hanem azért, mert 
valóban érdekli őket, mert valóban fontosnak tartják. Ha ezt az érzést, segítséget egy 
tanár nem tudja átadni, akkor baj van… Márpedig azzal nem lesz jobb, ha a hallgatók-
ra nyomnak ötvenezer tantárgyat, aminek nincs köze sem a valósághoz, sem ahhoz, 
amit tudni szeretnének vagy amit majd tenniük kellene. Ez így nem jó. Ennek az lesz 
a vége, hogy a hallgatók belefulladnak és beleunnak a tanulásba. Az üzenetem az, 
hogy figyeljenek önmagukra, és amikor megszólal az a belső hang, amelyik azt mondja, 
„ha ezt most nem tudom meg, ha ennek nem járok utána, akkor nagyon rosszul vagyok”, 
az az a pillanat, amikor az ember rájön arra, hogy mi az igazi dolga. Ne arra figyeljenek, 
hogy mások mit mondanak, hogy mi kellene, hogy mi fizet, és hogy mi az, amiből presz-
tízst vagy hatalmat szereznek. Arra a hangra figyeljenek, ami belülről jön. Nem fognak 
jutni az életben túl sokra, ha mindig azt várják, hogy kívülről mondja meg valaki, hogy 
mit kell csinálni. Biztos vagyok abban, hogy mindenki a helyét és útját a lelkében és 
a hitében találja meg. Képességei, tudása, szorgalma, temperamentuma meghatároz-
za, hogy mi az, ami felé menni fog. Akármi történik. Legfeljebb, ha nem arra megy, 
szerencsétlen lesz, boldogtalan lesz, butaságokat csinál, ötvenszer próbálja majd ki, 
amíg rá nem jön. És ne felejtsenek valamit! Odafentről mindig küldenek egy angyalt! 
Mindegy, hogy minek látszik, kutyának, macskának vagy embernek. Vagy esetleg egy 
tanár képében jelenik meg. De mindig küldenek valakit, akire érdemes odafigyelni, 
és aki segít abban, hogy azt találják meg, amit szeretnének. Ha ezekre a jelekre nem 
figyelnek, hanem csak azt várják, honnan jön a pénz, az elismerés, ha nincs kapaszko-
dó hitük és hagyják, hogy lökdösse magukat a világ vélt vagy valós ereje, akkor nem 
lesznek boldogok. 

Az interjút készítette: Jankó Attila

Szia Laci! Nagyon köszönöm, hogy elfogadtad az interjúra a felké-
rést! A 2021/22-es tanév végén a szakkollégium diákjai közül te is 
kitüntetésben részesültél: te kaptad „Az Év Legönzetlenebb Diákja” 
díjat. Mit jelent számodra ez a díj?
Maga a díj igazából nekem nem jelent semmit. Nem a díj számít, hanem az, hogy mit 
adtál hozzá a közösséghez, mennyire számíthatnak rád a társaid. Én általában igyekez-
tem ott lenni, szervezni, a megvalósításban segíteni, ha tudtam. Ez számít nekem is.

Szerinted miért fontos az életben, hogy legyenek kitüntetések?
Arra jó, hogy motiváljon. Ezzel értékelik az ember munkáját, a közösséghez hozzáadott 
tevékenységét. Igazából példa lehetőség, hogy ha valaki dolgozik, akkor kap érte 
valami jutalmat. 

Említetted, hogy a közösségért munkálkodás pozitív eredménnyel 
bír. Szerinted milyen közösségért dolgozunk? Milyen egy ideális 
közösség?
Mindenképpen fontos az, hogy együttműködő legyen a közösség. Nem kell feltétlenül 
legjobb barátoknak lenni a benne lévő tagokkal, de jó, ha megvan a közös hang, van 
egymással kapcsolatunk, vannak közös emlékeink. Szerintem az együttműködés, bi-
zalom, illetve, hogy tényleg mindenki tegyen az egységért, a közös programjainkért, 
az fontos. 

Kovács László
„Az Év Legönzetlenebb Diákja”

Szokásos reggeli: Ez attól függ, éppen, hol vagyok – szendvics vagy tojás,  
vagy éppen reggebéd, ha későn jutok reggelihez.
Kedvenc szó: Nincs
Kedvenc helyiséged a koleszban: Kint a kerti grillező.
Legtöbbet használt konyhai eszköz: Serpenyő.
Leghasznosabb egyetemi tantárgy: Az egyik szakmódszertani tárgy.
Mi jut eszedbe, ha azt hallod, hogy „szakkollégium”?  
Közösség, programok, együttlét.
Mi jut eszedbe, ha azt hallod, hogy „jezsuita”? Szerzetesrend, meghittség.
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Hogyan formált téged személyiségedben a szakkollégium?
Úgy érzem, hogy nyitottabb lettem. Régebben nehezen barátkoztam, de a kollégium 
ideje alatt a kolis társaimmal számos barátság köttetett. Nem biztos, hogy a legjobb 
barátom itt van, de többekre számíthatok az életben is. Ez fontos, mert az egyetemen 
inkább érdekbarátságok vannak, akikkel megosztjuk a jegyzeteket, tételeket, hatá-
ridőket, stb. A kollégiumban életszerűbbek a kapcsolatok.

Mi volt az elmúlt éved legmeghatározóbb eseménye, ami a kollégi-
umhoz köthető?
Nem egy esemény, hanem egy folyamat. A DB tagság.

Miért mondod ezt a legmeghatározóbbnak?
Olyan felelősséget kaptam, ahol több embert kellett vezetnem, és ez teljesen más, mint 
mikor tanárként tanítok. Itt a kollégium belső dolgait csináltuk, és megtapasztaltam, 
milyen felnőttekkel együtt dolgozni, őket vezetni.

Mit jelent neked az, hogy a JRSZ diákja vagy?
Ezt nehéz megválaszolni. Inkább azt mondanám, hogy egy kisebb, családias közösség 
tagja vagyok, nem egy kollégiumé. A kollégiumokról általában az él az emberek fejé-
ben, hogy 5-600 fős épület, 5-6 akár 8 ember lakik egy szobában, emeletes ágyakon. 
Ezzel szemben mi 2 ágyas szobákban lakunk, és jóval barátságosabb, családiasabb 
a közeg. Akik itt lakunk, mind ismerjük egymást, legalább névről. Ennek szerintem az 
is előnye, hogy jobban tudunk együtt dolgozni és bármi probléma van, csak szólunk, 
átkopogunk és számíthatunk a másik segítségére.

Érzel felelősséget azért, mert a Jezsuita Szakkollégium szakkollé-
gistája vagy? Esetleg plusz terhet, motivációt? Mit szoktál ki-
emelni, amikor azt mondod, hogy te ide jársz?
Volt olyan, hogy a jezsuitákról tanítottam. Akkor nem csak a száraz információkat ad-
tam át, hanem a kézzelfoghatóbb, gyakorlatiasabb dolgokról is beszéltem. Így próbál-
tam közelebb vinni a szerzetességet a diáksághoz. Meséltem olyan példákat, amik által 
láthatták, hogy a jezsuiták is részt vesznek a mi életünkben. Lehet tőlük segítséget, 
tanácsot kérni, beszélgetni velük bármiről.
A cigányságra kitérve is válaszolok, ha már a kollégium nevében a roma is szerepel. 
Erről is tanítottam, és próbáltam érzékeltetni a gyerekekkel, hogy a roma vagy cigány 
kifejezés nem szitokszó. Amikor előjött ez a téma 10-11. osztályban, a gyerekek re-
akciója a vihorászás volt – ugyanez a zsidóság kérdésénél is. A sztereotípiákat, tév-
képzeteket szerintem el kell tüntetni, és el kell fogadtatni azt, hogy vannak kulturális 
különbségek, amikkel együtt élünk. A cigányság is részt vett a szabadságharcokban, 
kiemelt szerepet játszottak a kézművességben, ráadásul a muzsikus cigányok az arisz-
tokrácia mindennapjaihoz tartoztak a kávéházi, lakodalmi, báli zenéikkel. A diákoknak 

sokat segített ez a szemléletmód, az órák vé-
gén már máshogy tekintettek a cigányságra. 

Tanári szakon tanulsz. Mi motivált 
téged arra, hogy ezt az utat  
válaszd?
Alapvetően angolt akartam tanulni az egye-
temen, viszont volt egy tanár, aki azt mondta, 
hogy azzal úgy magában semmit nem érek. 
Lehet elvégezni angolra épülő mesterszakot 
(pl. tolmács, fordító, angol nyelvészet, és 
a többi), de ehelyett menjek inkább osztat-
lan tanárira. Azt mondta, annak sokkal több 
értelme van, mert ugyanolyan szintű diplo-
mát kapok, viszont ezzel egyből taníthatok 
is. Ezért úgy gondoltam, jó, ha kettő az egy-
ben diplomám lesz: ott lesz az angol nyelv, 
illetve lesz még egy tanár szakos diploma is. 
Így jött az ötlet, hogy angol-történelem ta-
nári szakra megyek.

Ahogy kiveszem a szavaidból, nem igazán tervezted, hogy gyere-
kekkel foglalkozz. Nem volt nehéz számodra, hogy gyerekeket 
taníts?
Egyetem előtt volt egy olyan munkahelyem Salgótarján környékén, ahol számtalanszor 
kellett gyerekekkel foglalkozni, és ott mintha kistanár lettem volna: különböző ter-
mészeti adottságokról beszéltem, földrajzi dolgokról, munkákról, várakról és a többi. 
Ott megtanultam, hogyan kell bánni a gyerekekkel, hogyan kell velük beszélni. Ren-
getegszer jöttek Erzsébet-táborozni, ott voltak velünk egy hétvégét, túrát szerveztünk 
nekik, előadást, programot tartottunk, és ezekben aktívan részt vettem. Innen jött az 
a tapasztalat is, hogy nem fog gondot okozni, ha ki kell állni 30 ember elé és beszélni, 
megismertetni, megtanítani nekik valamit.

Mi az, amit megtanultál az egyetemen, és hasznosítani tudod már 
most az életben?
Ami hasznos, az a rendelkezésünkre álló információmennyiség adott időn belüli feldol-
gozásának képessége. 10-12 szakirodalmat kell 1-2 vagy akár 12 hét alatt megtanulni. 
Ez néhol hatalmas mennyiségű információ. Az egyetem irányt ad abból a szempontból, 
hogy hogyan kell mindezt elsajátítani, értelmezni, és ez a gyors tanulási képesség 
később a munkahelyen is jól jöhet. 
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Mik a terveid a jövőre nézve? Akár hosszabb, akár rövidebb célok 
szempontjából?
Elég sokféle tervem van. Mindenképpen szeretnék tanítani, de azt nem most akarom 
elkezdeni. Előtte esetleg érdekel még magasabb szinten is az oktatás, illetve a kutatás. 
Lehet, hogy elvégzek még egy pedagógiával kapcsolatos mesterszakot, utána esetleg 
a doktorit is megpróbálom. Még nem érzem magamat eléggé kompetensnek ahhoz, 
hogy jelentkezzek egyből egy PhD-ra, pedig az osztatlan tanári után már akár mehet-
nék is. A pénzügy világa is érdekel. Lehet, hogy elvégzek egy levelező képzést pénz-
üggyel kapcsolatban, és mellette dolgozni fogok. Hosszú távú tervek között olyasmi 
is jó lenne, hogy akár külföldre kimenjek tanulni valamennyit, sőt, akár egyetemen 
oktatóként is elhelyezkednék – de ez már nagyon hosszú távú terv. Visszaadnám azt, 
amit én kaptam az oktatásom alatt az egyetemen, középiskolában, és így én is hozzá-
tehetek valamit a társadalomhoz. 

Az interjút készítette: Jónás Brendon Dominik

Település: Nagyecsed
Gyerek a családban: Négyen vagyunk testvérek, 
akik között én vagyok a hramadik.
Kedvenc évszak: Nyár
Kávé: Tejjel, 3 cukorral és egy jó társasággal
Legutóbb látott film: Beugró a paradicsomba
Kedvenc helyiség a koleszban: A szobám,  
mivel itt töltöm a legtöbb időt
Legtöbbet használt konyhai eszköz: Serpenyő
Leghasznosabb egyetemi tantárgy:  
A beszédművelés
Mi jut eszedbe, ha azt hallod, hogy „szak
kollégium”? Közös célokért küzdő közösség
Mi jut eszedbe, ha azt hallod, hogy „jezsuita”? 
Jézus követői

Lakatos  
Ezékiel
A Gyöngyvirág-díj  
kitüntetettje

Te kaptad az elmúlt évben a Gyöngyvirág díjat. Mit jelent ez szá-
modra?
Egy jóleső visszajelzés volt arra, hogy meg becsülik azt a munkát, amit belefektetek 
egy-egy közösségi érdeket szolgáló projektbe.

Szerinted miért fontos az életben, hogy legyenek kitüntetések?
Azt gondolom, hogy az ilyen visszajelzések képesek a motiváció fenntartására, és újabb 
ötletek születéséhez adnak energiát.

Az önzetlenséget/másokért munkálkodást alapvetően jó tulajdonság 
nak tekintjük, és ezek alapján szavazzuk meg a Szakkollégiumban is 
az év díjazottjait. Számodra mik azok a tulajdonságok még, amelyek 
egy közösség életében kiemelt szerepet kell, hogy játszanak?
Kompromisszum képesség, akaraterő, türelem, figyelmesség, közösségi érdekek figye-
lembe vétele, segítőkészség, közvetlenség.
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Hogyan formált téged személyiségedben a Szakkollégium? Tudsz 
mondani példákat, amikben érzed, hogy hatással volt/van rád?
Önállóságot adott, látva a többi, velem egykorú kollégistát, hogy hogyan küzdenek 
meg a mindennapi élet problémáival.

Mi volt az elmúlt éved legmeghatározóbb eseménye, ami a kollégi-
umhoz köthető? Miért?
A 2021-es – számomra az első – KRSZH, mert itt tudatosult bennem, hogy mennyi 
hozzám hasonló körülmények közül jövő fiatalnak sikerült már elérnie, hogy felsőfokú 
tanulmányokat folytassanak.

Mit jelent neked, hogy a JRSZ diákja vagy/voltál?
Mindenekelőtt egy összetartó közösséghez való tartozást.

Tanító szakon tanulsz. Mi motivált arra, hogy ezt az utat válaszd?
Mindenképpen szerettem volna valamilyen módon olyan tudást elsajátítani, amivel 
később tovább tudom adni a tanulás fontosságát és erejét azoknak, akik ezt még nem 
ismerték fel.

Mi az, amit megtanultál az egyetemen, és hasznosítani tudod már 
most az életedben? 
Az egyetem fejlesztette a kreatív gondolkodásmódomat, segített a kreativitás hasz-
nosságának felismerésében, valamint az ott tapasztalt sikerélményeim megtanítottak 
bízni a saját döntéseimben, ötleteimben.

Mik a terveid a jövőben?
Szeretnék egy boldog és egészséges életet élni, sikereket elérni mind a szakmámban, 
mind a magánéletemben, továbbá egy anyagi biztonságot is hordozó életvitelt meg-
teremteni.

Az interjút készítette: Varga Valentina

Virág Ádám
„Az Év Szakkollégistája”

Te kaptad az elmúlt évben a(z) Év Szakkollégistája díjat. Mit jelent 
ez számodra?
Nagyon meglepődtem, nem számítottam rá, de igazán jól esett. Számomra egy korszak 
végét is jelentette, mivel lezárult a szakkollégiumi diáklétem egyetemi tanulmányaim 
végeztével. A díj azt jelenti számomra, hogy fontos volt a feladat, amit végeztem 
a közösség számára. 

Szerinted miért fontos az életben, hogy legyenek kitüntetések?
Talán motiváló ereje miatt fontos egy-egy külső megerősítés, hogy amit csinálunk az 
helyes és jó dolog. A legjobb természetesen az, ha belül is így érezzük és nincs szük-
ség különösebben külső megerősítésre. De mindenképp fontos azt tudatosítani, hogy 
ha nem kaptam volna, akkor is milyen jó szívvel gondolnék vissza a Jezsuita Roma Szak-
kollégium közösségére. 

Település: Gávavencsellő 
Gyerek a családban: Első gyermek vagyok. 
Kedvenc évszak: Nyár
Kávé: Leginkább tejporral szeretem, attól sokkal krémesebbnek érzem, mint tejjel. 
Átlagos reggeli: Édeset szeretek reggelire enni (keksz) és gyümölcsöt. 
Elmúlt év legmeghatározóbb kolis eseménye: A bevonó tábor és az évzáró volt 
nekem anno a legmeghatározóbb, akkor tudtam elmélyülni gondolataimban és 
átgondolni az előttem álló időszakot, valamint az elmúlt évet értékelni magamban.
Leghasznosabb egyetemi tantárgy: Módszertan órák.
Mi jut eszedbe, ha azt hallod, hogy „szakkollégium”? Először az jut eszembe, 
hogy egy kisebb kollégiumi közösség, melyet valamilyen érdeklődés, sors köt össze. 
Egy olyan hely, ahol bensőségesebben lehetnek együtt a szakkollégisták. Jómagam 
az egyetemi éveim alatt szinte mindvégig szakkollégiumi közösséghez tartoztam, 
aminek köszönhetően ki tudtam tartani céljaim, elképzeléseim mellett azáltal, hogy 
megerősítést, bátorítást, támogatást kaptam a közösségtől. 
Mi jut eszedbe, ha azt hallod, hogy „jezsuita”? Az első, ami ma eszembe jut, hogy 
egy olyan szerzetesrend, ami az oktatásra nagy hangsúlyt helyez. Ugyancsak egy 
kisebb közösség az egyházon belül, amelynek lelkisége igen meghitt és bensőséges.
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Az önzetlenséget/másokért munkálkodást alapvetően jó tulajdonság  
nak tekintjük, és ezek alapján szavazzuk meg a Szakkollégiumban  
is az év díjazottjait. Számodra mik azok a tulajdonságok még, ame- 
lyek egy közösség életében kiemelt szerepet kell, hogy játszanak?
Az egyik az, hogy közösségben gondolkozzunk és legyenek olyan célkitűzéseink, ame-
lyek a közösség céljaival megegyeznek. Én hiszem azt, hogy ha másokért jót cselek-
szünk, akkor azt előbb vagy utóbb, így vagy úgy, de visszakapjuk. Ezért mindig azt 
tartom szem előtt, hogy a közvetlen környezetemben mindig találjam meg azt a sze-
mélyt, aki segítségre, bátorításra, jó szóra vagy egy ölelésre vágyik. Mert ezek mindig 
jól jönnek, de akkor még jobban, ha külső megerősítésre, bátorításra vágyakozunk. 

Hogyan formált téged személyiségedben a Szakkollégium? Tudsz 
mondani példákat, amikben érzed, hogy hatással volt/van rád?
Hitbéli megerősítést adott és egy olyan közösséget, ahol barátokra lelhettem. Éreztem 
sokszor, hogy mély, belsőséges beszélgetéseket tudtam folytatni néhány szakkollégis-
ta társammal. Tudtunk olyan dolgokról beszélgetni, amelyek közös érdeklődésünkből 
következtek. Nagyon hálás vagyok azért, hogy ők is jó szívvel gondolnak vissza az 
együtt töltött időszakra. 

Mi volt az elmúlt éved legmeghatározóbb eseménye, ami a kollégi-
umhoz köthető? Miért?
Talán a sok-sok program, amelyen részt tudtam venni. Örültem annak, hogy közösség-
ben lehetek. Jó volt egy-egy beszélgetés a programok után. Legjobban talán a kirán-
dulásokat és a lelkiségi alkalmakat kedveltem, mert ekkor jobban el tudtam mélyülni 

gondolataimban és másokkal is kicsit bensőségesebb kapcsolatba tudtam kerülni. 
Az egyetemi elfoglaltságok alatt erre nagy szükség volt, mert a stressz és a teher így 
végzős hallgatóként fokozottabban jelentkezett. 

Mit jelent neked, hogy a JRSZ diákja vagy/voltál?
Egy közösséghez tartozás érzését erősíti bennem és azt, hogy egy olyan intézmény-
hez tartozhattam, amire jó szívvel gondolhatok. Ha problémám, nehézségem akadt, 
segítséget kaptam és támogató közeget.  

Doktorandusz vagy, az ELTE Szociológiai tudományok doktori kép-
zésén tanulsz. Mi motivált arra, hogy ezt az utat válaszd? 
A társadalomtudomány érdekelt mindig is, kezdetben a gyakorlati segítő munka, majd 
a kutatások világa adott sikerélményeket. Rengeteg helyre eljuthattam, konferencián 
adhattam elő, publikálhattam és különböző versenyeken is részt vehettem. Azt hiszem 
nagyon hálás vagyok, hogy ennyi mindent sikerült elérnem az életemben. Nagyon 
sokat kaptam és szeretnék majd a jövőben visszaadni is ezekből a sikerekből. 

Mi az, amit megtanultál az egyetemen, és hasznosítani tudod már 
most az életedben?
Szakmailag sokat fejlődtem, tanultam és most még jobban látom, hogy mennyi min-
dent nem tudok még a szakmán belül. Milyen sokféle fejlődési lehetőség áll még előt-
tem. Amit megtanultam, hogy sohasem szabad feladni semmit. Mindig pozitívan és 
szeretetteljesen kell hozzáállni a feladatokhoz, hittel és reménnyel, ugyanígy a kö-
rülöttünk élő embertársainkhoz is. Talán ez ad egy nagy erőt, hogy a sokszor nehéz 
helyzetekben, lelki megpróbáltatásokban is tudjunk erősek lenni és előre tekinteni. 
Reménykedni mindig abban, hogy a dolgok a legjobban alakulnak majd az életünkben. 
Ez a pozitív szemlélet adhat majd másoknak is erőt a nehézségek leküzdésében. 

Mik a terveid a jövőben?
Jelenleg Belgiumban, Leuvenben vagyok gyakornok a Collegium Hungaricumban. 
A kollégium közössége itt is nagyon befogadó. Az átmeneti nehézségek ellenére azt 
tervezem, hogy a vállalt kötelezettségeimet teljesítem, és kitöltöm gyakornoki idő-
szakomat, amely 2023. augusztus végéig szól. Ezt követően tervezem hazautazásomat 
Magyarországra, ahol hosszútávú terveim között szerepel oktatói állás betöltése is.

Az interjút készítette: Szőcsi Dániel



Az évkönyv a Belügyminisztérium támogatásával készült.


